
ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ

Caràcter: extraordinari
Data: 25 de juny de 2004
Horari: de les 17 hores a les 18.15 hores
Lloc: sala de sessions de l’Ajuntament

Hi assisteixen:
Margalida Josep Tous Ferrer, batlessa
Elvira Piris Quetglas, regidora
Josep Danús Rosselló, regidor
Josep Silva Jiménez, regidor
Maria Francisca Servera Pascual, regidora
Manuel Galán Massanet, regidor
Rafel Gili Sastre, regidor
Miquel Sebastià Moll Ferragut, regidor

Maria Antònia Sureda Martí, regidora
Concepció Morell Moragues, regidora
Bartolomé Palmer Sabater, regidor
José Navarro Fuster, regidor
Julen Adrián Gorostiza, regidor

Mateu Llodrà Sansaloni, secretari accidental

Ordre del dia

1. Aprovació, si s’escau, del projecte de pressupost per al 2004.
2. Aprovació, si s’escau, del préstec d’inversions previst en el pressupost de 2004.
3. Aprovació, si s’escau, del préstec per al refinançament de préstecs anteriors.

Desenvolupament de la sessió

1. Aprovació, si s’escau, del projecte de pressupost per al 2004

En primer lloc, la batlessa contesta les preguntes que se li varen fer a la Comissió Informativa i entrega la 
documentació que, també, se li va demanar.

El senyor Moll (UM) demana si s’ha canviat la subvenció del Consorci d’Aigua i la del POS. 

La batlessa li contesta que el tema del Consorci d’Aigües sembla que ve d’abans i, per aquest motiu, no 
s’ha atrevit a retirar-lo; i, en relació al POS, que no s’ha tengut temps material per recopilar tota la 
informació.



A continuació, la batlessa fa una exposició general del pressupost i diu el següent:

- Que el Pressupost general de l’Ajuntament d’Artà per a l’exercici de 2004 està integrat, únicament, pel 
pressupost de l’Ajuntament, perquè no té organismes autònoms administratius.

- Que a l’estat de despeses, capítols 1 a 9, es consignen els crèdits necessaris per atendre l’acompliment 
d’obligacions durant l’exercici per un import total de 9.718.336,24 €.

- Que a l’estat d’ingressos, capítols 1 a 9, es preveuen els drets econòmics a liquidar durant l’exercici 
per un import total de 10.637.055,75 €.

- Que el pressupost no presenta dèficit inicial, per la qual cosa s’acompleix el que preveu l’article 165, 
apartat 4, del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprova el text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals. Per tant, acompleixen el principi d’estabilitat pressupostària que 
exigeix l’apartat 1 de l’article esmentat.

- Que aquest pressupost es redacta amb un superàvit inicial de 918.719,51 €, perquè el romanent líquid 
de Tresoreria per a despeses generals és negatiu per a aquest import.

D’una altra banda, diu que és un pressupost realista i que amb la seva aprovació s’acontentaria a petits i 
grans creditors. Reitera que és un pressupost realista confeccionat d’acord amb la situació econòmica de 
l’Ajuntament.

El senyor Palmer (PP) manifesta que entén que el pressupost de l’any anterior no era realista i que, no 
obstant això, hi veu poca diferència amb el d’enguany. Seguidament, passa a detallar aquelles diferències 
que considera més importants, comparant el projecte de pressupost de 2004 amb el pressupost de 
2003:

“Despeses

Es fan les puntualitzacions següents:

Deute públic: s’ha produït un increment perquè s’ha acabat la carència dels préstecs d’inversions de 
2001 i s’ha de començar a amortitzar.

Serveis de caràcter general:  abaixada del 13,18 % perquè no hi ha cap tinent de batle amb dedicació 
exclusiva i els regidors només cobren 1 € per assistència.

Seguretat, protecció i promoció social: disminució en un  32,74 %. Remarca la disminució  en 200.000 €
de la partida del Centre de Dia, que encara no està acabat, i en 40.000 € del subprograma  de la 
Residència.



Producció de béns de caràcter social: diu que, si bé la diferència global és poc significativa, crida molt 
l’atenció l’import de l’obra de reformes de la Sala; tot i això, sembla que la quantitat que s’inclou només 
correspon a 1/5 del cost de les obres. També crida l’atenció l’increment en un 171,84 % de la funció de 
les festes.

Producció de béns públics de caràcter econòmic: exposa que encara que s’hagi augmentat un 49,30 %, 
que va destinat majoritàriament a l’asfaltat de carrers, considera que és insuficient, a causa del mal estat 
del paviment dels carrers i dels camins del municipi.

Regulació econòmica de sectors productius: es produeix un increment del 13,32 % que es dóna, 
bàsicament, pel trasllat del programa d’interpretació Ferrutx de Na Batlessa a l’Estació, trasllat que 
considera car.

Finalment, mereixen una atenció especial  l’obra de canvi de coberta de les Escoles, perquè hi ha un 
119,26 % de l’obra sense adjudicar; les de la Sala, perquè hi ha un 142,487 % sense adjudicar; les del 
Centre de Dia, de les quals només s’ha pagat la part subvencionada; i les del carrer de Ciutat, que la 
part subvencionada és superior a la pagada i, a més, s’han cobrat contribucions especials.

Ingressos

Es destaquen els punts següents:

Es recaptaran 400.428 € menys que l’any anterior, i que per primera vegada es venen 3 solars i no se 
sap quin és el destí dels ingressos que produeixin les vendes.

Impostos directes: es recaptarà un 5,76 % menys que l’any anterior.

Imposts indirectes: s’apugen un 21,49 % més, i la puja ve donada per l’impost sobre construccions, 
instal·lacions i obres.

Altres ingressos: el concepte de multes disminueix en 780.300 €.

Transferències corrents: augmenten en un 7,16 %

Ingressos patrimonials: augmenta en un 39,90 %, la qual cosa suposa que es preveu un increment de 
venda de sepultures, ja que el cementeri nou està acabat.

Alienació d’inversions reals: es preveu la venda dels tres solars esmentats per un import d’1.084.501,86 
€.

Transferències de capital: disminueixen en un 73,95 %. Se suposa que l’Equip de Govern pensava que 
tornaria governar el Pacte de Progrés i la cosa no va ser així.”



Per acabar, diu que amb aquest pressupost, amb l’endeutament previst  i amb l’existent, es tendran 
molts d’anys d’endeutament. I, d’una altra banda, diu que el seu grup aprovaria el refinançament però no 
el pressupost, i demana que, per a l’any que ve, es facin quan toqui, és a dir, que es puguin aprovar, 
com a màxim, el 31 de desembre.

La batlessa contesta al senyor Palmer (PP) que, com ja va dir a la Comissió Informativa, si  qualque 
grup té un pressupost millor que el que ha confeccionat l’Equip de Govern, que el presenti, i que l’Equip 
de Govern l’aprovarà.

Quant a la venda de solars, diu la batlessa, que si es poden vendre és perquè el seu grup ha demanat el 
10 % d’aprofitament mig quan es fan urbanitzacions, cosa que el PP no fa a altres indrets.

En allò que es refereix al Centre de Dia, no es va donar suport a la subvenció sol·licitada; i pel que fa a 
les Escoles i a la Sala, s’ha fet una reforma integral i no el canvi de coberta com estava previst en un 
principi, per això s’ha tramitat com a obra plurianual.

El senyor Moll (UM) diu que el seu grup hagués volgut que el pressupost es presentàs en el més de 
gener, i no ara amb la informació incompleta.

Diu que el seu grup va demanar la incorporació de dues coses, la dotació pressupostària per fer una 
auditoria i la compensació de deutes, les quals no es reflecteixen en la documentació que se’ls ha 
presentat. També diu que la manca d’informació que se’ls dóna demostra la necessitat de fer una 
auditoria.

Manifesta  que la subvenció prevista per a nous pous d’aigua considera que no hi ha de ser,  sobretot 
perquè no veu la corresponent partida de despeses. I també considera que s’han de retirar les partides 
referides al POS, perquè l’Ajuntament va renunciar a les subvencions.

D’una altra banda, diu que agraeix les fitxes de les obres que se’ls han proporcionat, però que en 
desconeixen els extres.

Recrimina que, en el cas del carrer de Ciutat, hi ha més subvencions que pagaments; que del Centre de 
Dia només s’hagi pagat la part subvencionada; i que només dos capvespres no són suficients per 
estudiar, detalladament, el pressupost.

El regidor esmentat anuncia que el seu grup votarà en contra.

La batlessa es dirigeix al senyor Moll i li demana més serietat.

El senyor Adrián (EU-EV) diu que no s’han convocat els consell d’àrea, la qual cosa infringeix l’article 
42 del Reglament de participació ciutadana i això és una burla de la batlessa.

Es queixa perquè ha tengut la documentació més tard que els altres grups i, a més, en convocatòria



d’urgència. També diu que es tracta de molta documentació i de poc temps per veure-la.

També es queixa perquè no s’ha intentat el consens, que hi ha hagut un any d’enfrontaments entre 
l’Equip de Govern i l’oposició, i que les propostes de l’oposició no s’han executat. Diu que està en 
contra de la venda de solars, sobretot el de Montferrutx i el de l’antic teatre, i de la previsió de 24.000€
per al trasllat del projecte Ferrutx de Na Batlessa a l’Estació, que, a més, considera que s’hauria de 
desglossar amb més detall la factura. També considera que l’aprovació les obres de les Escoles i la Sala 
s’haurien de negociar.

Per acabar, diu que, per tot això que ha exposat, l’Equip de Govern no pot demanar a l’oposició que 
s’aprovi el pressupost o que fes uns pressupostos alternatius perquè, encara que aquests s’aprovassin no 
tendrien cap garantia de que s’executessin perquè l’equip de govern no executa els acords del plenaris.

La batlessa posa l’assumpte a votació i els reunits acorden, per 6 vots a favor (UIA i PSOE) i 7 vots en 
contra (PP, UM i EU-EV), no aprovar el pressupost de la corporació per a l’any 2004.

La batlessa comunica que, com que no s’ha aprovat el pressupost, no es tractaran els punts de l’ordre 
del dia següents, perquè l’article 50 del Reial decret legislatiu 2/2004 exigeix que, per concertar aquests 
préstecs, és condició sine qua non tenir el pressupost aprovat

Acords

1. Acordar, per 6 vots a favor (UIA i PSOE) i 7 en contra (PP, UM i EU-EV), no aprovar el
pressupost de la corporació per a l’any 2004.

La batlessa aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta.

El secretari accidental Vist i plau
La batlessa


